
Beretning for Brorstrup Haverslev  

Lokalhistorisk forening 2023 

 

Aktiviteter i årets løb. 

Åbningstid. Hver onsdag fra kl. 13.30 – 1700. Dog lukket i hele sommerferien. 
Man kan altid kontakte en i bestyrelsen 

 

Arkiv fællesmødemøde 26/04. 

Alle arkiver i Rebild kommune deltog. 

Mødet var ment som et inspirationsmøde imellem foreningerne. Arkiverne ville fortælle om hvad de har gang i, og 

hvilke planer der er i fremtiden. 

Alle foreninger fortalte om hvad man var i gang med. Fælles for alle – dog med undtagelse af Skørping – var der 

undren over hvorfor der ingen besøg var i foreningernes åbningstid. Der var dog mange henvendelser. Man blev 

enige om at Corona havde det meste af skylden. Foreningerne havde været lukket ned i lang tid, og f.eks. Rørbæk var 

først ved at få startet op igen.  

Alle foreningerne arbejdede med registrering af billeder på Arkiv. Dk. Støvring var topscorer. Godt 16000 billeder var 

lagt ind.  

Alle foreningerne snakkede om synliggørelse i det daglige og f.eks. Støvring og Ravnkilde havde succes med den 

lokale avis, som lagde gamle billeder op med det resultat, at der blev en snak om de forskellige billeder- hvornår, 

hvem osv. 

Der var også snak om hvordan der blev ”hvervet” nye medlemmer til bestyrelserne. I Nørager var der pt. Kun 2 

personer, og med alle de opgaver der ligger, er det for lidt.  

Alle foreninger ønsker mere samarbejde med skolerne. I Haverslev har man oplevet at når der er besøg fra skolen er 

børnene meget interesseret.  

En god aften med megen snak hen over bordet, der forhåbentlig gav de forskellige foreninger nogle ideer, der kan 

arbejdes videre med. 

Donation fra Sparekassen Danmark. 1. juni. 

Her fik vi overrakt 5000 kr. til en ny printer, som vi allerede havde købt tidligere, da begge vores lidt ældre printere 

var stået af. 

Opstart efter ferien. 7 september 

Byens borgere var inviteret til at kigge i arkivet og samtidig medbringe skolebilleder fra 2012 og til 2023, 

som vi mangler, og kun har mulighed for at få fat i fra privatpersoner, da skolen ikke længere vil/må 

distribuere skolebilleder videre.  

Der dukkede ingen op, så vi måtte drikke al kaffen selv, og skolebillederne mangler vi stadig.  

 

 



Arkivernes dag 12 november. 

Arkivernes dag forløb stille og roligt, med få besøgende, men så var der tid til at tale med alle som dukkede 

op. Erna Bak skænkede os for øvrigt et flot billede af Haverslev Kro denne dag. 

 

 

Julehygge 14 december. 

Der mødte 35 til vores julehyggedag, og vores lokale var næsten fyldt op, så æbleskiver, gløgg og Lillis 

pebernødder fik ben at gå på.  Det er vist første gang vi har måttet finde flere kaffekopper frem. Heldigvis 

havde Lise sørget for en masse fine gevinster til bankospillet, så det blev en hyggelig eftermiddag. 

Arkiv.dk / Arkibas 5 

Der arbejdes stadig med at lægge billeder og anden information om arkivalier, som vi har i arkivet. Der 

dukker derfor jævnligt henvendelser op. 

Eksempler. 

Henvendelse fra arkiv.dk vedr. registrering med nummer B1804 (ID: 
5733961) 

Brugerens e-mailadresse  

Til Brorstrup-Haverslev Lokalhistoriske Forening, Jeg producerer en portrætfilm om Lars Lilholt ("Lars om Lilholt") i 

anledning af Lilholts 70-års fødselsdag d. 14. marts 2023. Jeg ønsker tilladelse til at anvende billedet med Otto Trads, 

Gudrun Trads, Lars og Lærke Lilholt i filmen (ID: B1804). Jeg har behov for rettigheder til Skandinavien uden 

tidsbegrænsning og for alle medie-platforme. Jeg håber I kan hjælpe med kontakt til rettighedshaver? Henrik 

Veileborg Upfront Films Ved Hegnet 27 3050 Humlebæk +45 51 99 72 00  

Vi vil gerne give lov til at benytte ovennævnte billed. Jeg sender samtidig nogle videooptagelser, som I også gerne 

må benytte og klippe i, og forbedre hvis det er muligt. De er i temmelig dårlig kvalitet, men nostalgiske. I kan blot 

smide dem væk hvis de ikke passer ind eller kvaliteten vurderes til at være for elendig. 

Filmen bliver vist på TV2Charlie d. 14. marts, så det er spændende hvor meget der bliver vist. 

1. Brugerens e-mailadresse  

Jeg er interesseret i Nørlund Gods tidligere ejer Hans Emil Bluhme, og særligt dennes rejse til Grønland 1863-64, som 

han beskriver i en senere bog. Ligger arkivet inde med dagbøger, optegnelser i øvrigt, tegninger, o.l. fra denne rejse i 

Grønland? mvh, Christian Hansen 

Facebook. 

Vores Facebook side er forsvundet. Jeg kan i hvert fald ikke komme ind på den og lægge billeder og andre 

informationer op, så den skal vi enten have fundet frem igen eller der må laves en ny side eller gruppe. 

Ny Hjemmeside. 

Vores nye hjemmeside er nu tilgængelig, hvis man skriver Brorstrup-haverslev.dk i browseren så dukker 

den op. Derfor mange tak til Jens Erik Bisgaard for at have skrevet tekster og fundet billeder til siden og 

ligeledes til datteren Louise, som har stået for den tekniske del af hjemmesiden. Det er endda foregået helt 



oppe fra Norge. Det har været et kæmpe arbejde, og nu mangler vi blot i bestyrelsen at blive instrueret i at 

lægge ting op på siden. 

 

 

 

Haverslev Idræts- og Kulturcenter. 

Anni Hyldgaard skriver.  

Lørdag den 28. januar kom vi til en vigtig milepæl, nemlig første spadestik. Vi havde inviteret 

sponsorer, bidragsydere, kommende brugere og øvrige interesserede fra byen. Næsten 100 personer 

mødte op til første spadestik og efterfølgende kaffe og rundstykker. Fantastisk fremmøde, som helt 

oversteg vores forventninger. 

Møde. 

Brorstrup Haverslev Lokalhistorisk Forening skal til møde i morgen aften angående de nye lokaler til 

foreningen, som er planlagt i det nye kulturhus. Så det er spændende hvad der tilbydes os. 

 

GDPR. 

Der er kommet nye retningslinjer fra Datastyrelsen, som gør det lidt lettere for os at overholde gældende regler, 

hvilket for os betyder at Konfirmationsbilleder, skolebilleder og andre gruppebilleder må publiceres tidligere. (20 år). 

Der vil dog nok stadig forekomme situationer, hvor vi kommer i konflikt med GDPR, men hvis vi skulle modtage 

klager over et billede eller andet, vil vi straks fjerne det omtalte materiale fra Arkiv.dk, vores hjemmeside eller 

Facebook. 

Datatilsynet anbefaler, at lokalarkiverne følger nedenstående retningslinjer:  

 Materiale, som alene indeholder ”almindelige” personoplysninger (lav-risiko materiale), kan uden videre 

behandles (indsamles), men offentliggøres som det klare udgangspunkt først, når materialet er mindst 20 år 

gammelt. Det betyder bl.a., at det vil være i orden at publicere navne på personer i forbindelse med publicering af 

billeder, der er ældre end 20 år.  

 Lokalarkivet behandler (indsamler) ikke følsomme personoplysninger eller andre særligt beskyttelsesværdige 

personoplysninger, herunder oplysninger om enkeltpersoners rent private forhold, i digital form eller systematiserer 

sådanne oplysninger i et register, førend vedkommende, hvis oplysninger det drejer sig om, har været død i mindst 

10 år, eller oplysningerne er 75 år gamle. Det betyder, at materiale, der indeholder sådanne oplysninger, alene kan 

opbevares analogt og uden at der registreres metadata, som gør det muligt for arkivet at fremfinde arkivalier 

relateret til en bestemt person, f.eks. fordi det er muligt at søge på vedkommendes navn.  

 Lokalarkivets offentliggjorte materiale, der indeholder personoplysninger, og registrerede metadata, indekseres 

ikke af søgemaskiner.  

 Lokalarkiverne sletter personoplysninger fra internettet, hvis den registrerede anmoder om dette. Hvis 

lokalarkivet ønsker at behandle, herunder indsamle og offentliggøre, følsomme personoplysninger eller andre 

særligt beskyttelsesværdige personoplysninger digitalt eller systematisere sådanne oplysninger i et register, 

herunder ved anvendelse af metadata, som gør det muligt at fremsøge personoplysninger, f.eks. ved anvendelse af 

navn, kan dette kun ske med den registreredes samtykke, medmindre der er tale om oplysninger, der tydeligvis er 

offentliggjort af den registrerede selv, eller den, hvis oplysninger det drejer sig om, har været død i mindst 10 år eller 

oplysningerne er mindst 75 år gamle. 



 

Mødeaktiviteter. 

SLA 

Ud over de tidligere omtalte mødeaktiviteter, har vi også deltaget ved SLA `s (Sammenslutning af 

lokalarkiver) Regionalmøde i Svenstrup. Det er gennem vores medlemskab af SLA vi har mulighed for at 

komme på kurser og det er også SLA der administrerer Arkibas og dermed Arkiv.dk.  

De har igen i år planlagt regionale møder med temaerne Økonomi, Arkibas, Datatilsynet og ny GDPR-

vejledning, Velux og lidt om forsikringer. For os er det en uundværlig sammenslutning, som varetager 

vores interesser. Se mere nedenfor. 

 
Her kan du se hvad SLA arbejder med. Sammenslutningen af lokalarkiver 
Arbejdsplan 2021 - 22 
  

SLA skal i indeværende forenings år inden for de foreliggende økonomiske og arbejdsmæssige ressourcer 

arbejde for 

ovennævnte målsætninger ved: 

• synliggørelse af SLA som den brede arkivorganisation for lokal- og stadsarkiverne over for nationale og 

lokale beslutningstagere gerne i samarbejde med andre relevante parter. 

• invitere kulturordførerne for Folketingets partier til besøg på et eller flere medlemsarkiver 

• at arbejde for at øge det årlige tilskud til SLA’s virksomhed i almindelighed og herunder også til regionalt 

konsulentarbejde 

• at udsende nyhedsbreve til medlemmerne pr. mail efter behov og nyhedsformidling på SLA’s hjemmeside 

og i SLA’s Facebookgruppe 

• udgivelse af OmSLAget med mindst fire numre pr. årgang 

• udsendelse af ét nummer af OmSLAget hvert år til medlemmerne af Folketingets Kulturudvalg, til 

medlemmerne af de kommunale kulturudvalg og til relevante personer i kommunernes 

kulturadministration 

• udgivelse af Journalen i samarbejde med Dansk Lokalhistorisk Forening og ODA med mindst tre numre 

pr. årgang 

• udsendelse af pressemeddelelser med relevante emner fra lokal- og stadsarkivernes verden, f.eks. når 

der er arkivfaglige emner i den aktuelle, offentlige debat 

• rådgivning til arkiver i kommuner, hvor der lokalt ønskes oprettet arkivsamvirker 

• deltagelse i møder i K-udvalget og Privatarkivudvalget 

• deltagelse i andre relevante udvalg og arbejdsgrupper, f.eks. om udnyttelse af lokalarkivernes samlinger 

af film og billeder og samarbejdsprojekter som Arkivernes Dag 

• arrangere et eller flere seminarer med emner af relevans for arkiverne 

• forberedelse og afholdelse af årsmøde 

• forberedelse og afholdelse af regionale orienteringsmøder om arkivfaglige og aktuelle arkivpolitiske 

emner, så vidt muligt i hver region 

• at afholde kurser på arkivuddannelsen, således at der holdes mindst ét kursus i hvert modul og med en 

geografisk spredning i udbuddet 

• tilbyde assistance til kredse, arkivsamvirker og kommuner, der ønsker selv at afholde modulkurser 

• udvikle kursusvirksomheden, så den er tilpasset medlemsarkivernes ønsker og behov. 

• i samarbejde med Rigsarkivet at udbrede kendskabet til værktøjer til brug ved indsamling af private 

elektroniske arkivalier 

• videreførelse af og udbredelse af kendskabet til partnerskabsaftalen med Velux Fonden og inden for 

aftalens ramme at fordele tilskuddene efter de retningslinjer som aftales med fonden 

• indsamling af oplysninger til Kulturministeriets kulturstatistik i samarbejde med ODA med vægt på en høj 

svarprocent 



• deltagelse i nationalt og nordisk samarbejde om Arkivernes Dag og udarbejdelse af materialer til brug for 

medlemsarkivernes deltagelse i markeringen af dagen 

• udvikling af sekretariatet som rådgivnings- og serviceplatform for medlemsarkiverne bl.a. gennem 

videreuddannelse af medarbejderne 

• udvikling af SLA’s hjemmeside (www.danskearkiver.dk) og ajourføring af og udarbejdelse af nyt indhold til 

ArkiWiki og ArkibasWiki udarbejdelse af en let tilgængelig vejledning om regler om brug af arkivalier og 

andre materialetyper ikke mindst i forbindelse med tilgængeliggørelsen af disse materialetyper på 

internettet 

• fortsætte arbejdet med vejledning af medlemsarkiverne om databeskyttelsesloven 

• træffe beslutning om udarbejdelse af en ny digital arkivvejviser 

• udbredelse af kendskabet til licensordningerne for Arkibas og dermed af mulighederne for at blive 

tilsluttet ordningerne 

• samarbejde med andre foreninger, organisationer og institutioner om udvikling og udbredelse af Arkibas 

og Arkiv.dk. 

 

SLA (Sammenslutningen af Lokalarkiver) er en interesseorganisation for lokalhistoriske arkiver. Siden 1949 

har vi støttet de danske lokalarkiver i at indsamle og bevare kulturarven på bedst mulig vis. SLA udbyder 

kurser i arkivdrift og registrering og står bag registreringsdatabasen Arkibas og internetportalen Arkiv.dk. 

SLA har over 500 medlemmer, og varetager deres interesser over for Rigsarkivet, Kulturministeriet og 

andre interesseorganisationer. 

 

Hvad arbejder vi med 

Alle bidrager som tidligere med en hjælpende hånd, hvor det er aktuelt 

Arkiv leder. - Lise er organisator, inspirator og arkivets tovholder, som sørger for at fordele opgaver i arkivet.  

Kasserer. Aase Munk passe på vores penge. Hvilket hun vil berette under næste punkt. 

Jens Erik har arbejdet meget hjemmefra, og har ligesom sidste år, udført et kæmpe arbejde, med at scanne 

en masse lysbilleder, lægge billeder ind i Arkiv.dk og lave/finde materiale til vores nye hjemmeside. Sidste 

år fandt han også tid til at hente luftfotoers ned fra Facebook gruppen ” Luftfotoers på Facebook”. Nogle af 

disse billeder af ejendommene omkring Haverslev vil vi senere i aften vil se og snakke om. Desværre er 

Jens Erik stoppet i foreningen og med den arbejdsindsats har lagt i foreningen, vil vi komme til at savne 

ham. Brorstrup Haverslev Lokalhistorisk forening takker for indsatsen, og du vil altid være velkommen 

tilbage i foreningen. 

Gitte og Kaj er næsten færdige med at indsamle skolebilleder og konfirmationsbilleder og ikke mindst 

navngive disse. Mangler lige de sidste nye fra 2012 til 2023. De har nu kastet sig over opgaven med at 

registrere disse billeder. 

Gitte og Per arbejder med at få mailadresser på alle vores medlemmer, således at vi kan kontakte alle 

direkte om forskellige arrangementer, som f.eks. afholdelse af den årlige generalforsamling. 

Jonna, Lilli og Arne har deres faste arbejde at passe. 

Jonna arbejder stadig med de mange udklip, som hele tiden indleveres. Der dukker ind imellem udklip op af ældre 

dato, og hvis datoen ikke er noteret, er det en langsommelig proces at få fundet denne. Derfor skriv dato på alle de 

udklip som laves. 

Lilli udskriver og sætter bl.a. de billeder i album, som løbende bliver lagt op på Arkiv.dk. Disse skal bruges til udstilling 

i arkivet, for dem som helst vil bladre i et album og ikke har lyst til at sidde og rode med en computer. 

Arne Sørensen nørkler med krøllede bogstaver og oversætter gamle skrifter, så vi andre kan forstå dem. 



Igen igen igen igen. 

Efterlysning. 

Vi søger stadig personer i Brorstrup Mejlby, som kunne tænke sig til at være kontaktled / 

bestyrelsesmedlem eller blot medhjælper i arkivet.   

Vi kunne også bruge en frivillig til at servicere vores Edb-udstyrs. 

Fremtidsplaner eller måske snarere ønsker, som vi også havde sidste og forrige år, 
men ikke har fået gjort yderligere ved. 

 

For at kunne realisere nedenstående ønske, skal vi have flere engageret udefra, gerne med tilknytning til 

Brorstrup Haverslev Lokalhistorisk Forening udenfor bestyrelsen. 

Er der nogen som har lyst til at formidle arkivets viden i form af foredrag. 

Er der nogen som har lyst til at stå for fremvisning af vores mange billeder og videoer. 

Er der nogen som har lyst til at deltage i udgivelse af skriftlige materialer. 

Er der nogen som har lyst til at formidle et tættere samarbejde med skolerne i byen.  

Er der nogen som har lyst til at udforme indlæg til ugeavisen Nørager Avis, som viser ældre billeder fra 

arkiverne i den tidligere Nørager kommune. Det vil dreje sig om ca. et indlæg om måneden 

Dagsorden. 

1. Valg af dirigent 

2. Formandens beretning 

3. Aflægning af regnskab 

4. Indkomne forslag 

5. Valg af bestyrelsesmedlemmer 

6. Eventuelt 

Bestyrelsen i øjeblikket. 

Gitte Hansen, Jens Erik Bisgaard, Kaj Christensen, Lise Sørensen og Per Poulsen 

På valg er:  

Lise Sørensen.  Villig til genvalg 

Gitte Hansen.  Villig til genvalg 

Jens Erik Bisgaard. Ikke villig til genvalg 

Kirsten Trads.  Suppliant 

Karsten Bech.  Revisor 

Aase Bak.  Revisor suppleant 

 

 



 

 
 

 
 
 

Mail.   Lokalhistorisk-forening@Brorstrup-Haverslev.dk  
Hjemmeside.  Brorstrup-Haverslev.dk 
 
Arkivet kan altid kontaktes på følgende telefonnumre, og det er også 
muligt at besøge arkivet uden for åbningstiden efter aftale med 
 
Formand.  Per Poulsen  21347491 
Arkivleder. Lise Sørensen  61742812 
 

Vi har i år sammen 
med folderen med 
indkaldelse til 
generalforsamlingen 
udelt smid det ikke 
ud, som der også vises 
et udpluk af her. 

mailto:Lokalhistorisk-forening@Brorstrup-Haverslev.dk

